
3. az Országos Erdészet i Egyesüle t helyi csoport ja in keresz tü l széleskörű 
propagandát ke l l k i f e j t en i a nyár fás í tás e lőmozdí tására . 

Erdőgazdaságunk tör ténetének utolsó 14 esztendejét t ek in te t tük át. Nyu
godtan e lmondha t juk , hogy annak az 500 éves tö r téne lemnek , amelyrő l B a l a s s a 
e lvtárs is megemlékezet t , ez a 14 év a legszebb, l egnagyobb fejlődést, muta tó és 
főleg l eg többe t ígérő időszaka. Az egész vi lág erdőgazdasági t á r sada lma előt t 
büszkén h iva tkozhatunk e redménye inkre , bá rmi lyen erős k r i t ikáva l s zemben is 
k i á l l j uk a próbát . 

Vi lágosan kel l azonban azt is lá tnunk, hogy ha ta lmasak az e lő t tünk ál ló 
fe ladatok. A dolgozó m a g y a r nép többe t v á r tő lünk, m i n t ami t eddig t e l j e s í t e t 
tünk . Különösen nagy t e l j e s í tményeke t köve te l va l amenny iünk tő l a mos t folyó 
há roméves terv. Magyarországon há rom év a la t t m é g soha annyi n y a r a t n e m 
telepítet tek, mint amenny i t nekünk mos t te lep í tenünk ke l l . T a l á n egyedül ez 
az a terület , ahol egyes nyugat i országokhoz képes t l e v a g y u n k maradva . Ezt 
a lemaradás t be ke l l hoznunk, anná l is inkább , m e r t a fae l lá tás és papíre l lá tás 
gondja ezt sürgetőleg megköve te l i tőlünk. Ha ta lmas az a feladat, a m e l y az 
önköl tségcsökkentés t e r én áll e lőt tünk. Minden erdőgazdaságnak legkésőbb 
1960/61-ben el ke l l é r n i e az 1955/56. évi köl tségszintet . Sú lyos az a felelősség 
is, a m e l y a kapi ta l i s ta örökség még m a is meglévő m a r a d v á n y a k é n t t e rhe l ben 
nünke t az e lmarad t vágásfe lú j í tások és t iszt í tások formájában . E n n e k a t e h e r 
té te lnek további hordozása nehezíti , lass í t ja e lőrehaladásunkat . E n n e k felszá
molása a há roméves tervidőszak ha rmadik legfontosabb feladata . 

Eddigi e redményeinkre , erőnkre , dolgozóink ak t iv i tásá ra t ámaszkodva 
bízunk abban, hogy ezeket a nagy fe ladatokat a szakszervezet támogatásáva l , 
közös aka ra t t a l és egyetér tésse l m e g fogjuk oldani és n é h á n y év mú lva ú j a b b 
szép e redményekrő l számolha tunk be . 

Hozzászólások 
A beszámolót követő vita során 52-e.n emelkedtek szólásra. Az ország minden tá

járól és az erdőgazdaság különféle munkaterületéről jött dolgozók a legváltozatosabb 
szemszögből boncolgatták fejlődésünk kérdéseit, eddig elért eredményeinket és a jövő 
feladatainak megoldási módjait. Általános egyetértés csendült ki az elhangzott szavak
ból a megnyitóban és beszámolóban elhangzottakkal, általános volt a kiállás felada
taink maradéktalan teljesítését illetően. Nem hiányzott azonban az őszinte és bátor 
kritika, a hiányosságok feltárása sem. A felszólalók egymás után mutattak rá azokra 
a nehézségekre, amelyekkel magukat a termelő munka közben szembetalálják és 
amelyek elhárítása magasabb szintű intézkedést kíván. 

Széles Jenő, a Nyíregyházi Erdőgazdaság S Z B elnöke a szakmunkaerő elégtelen
ségére mutatott rá. Felhívta a figyelmet arra, hogy a fiatal erdésztechnikusotk, erdő-
mérnökök megfelelő nevelését a szűkreszabott létszámkeret nem teszi lehetővé. Nincs 
mód arra, hogy az iskolából kikerült fiatal szakembereket egy-két évig gyakornokként, 
idősebb, tapasztalt vezető mellé helyezzék. Végvári Jenő, a Pilisi Erdőgazdaság igaz
gatója a fatermelésnek eddig legnagyobb költségtényezője, az anyagmozgatás olcsóbbá 
tételét fejtegette. A feltárás, a céltudatos szervezőmunka és a fűrészüzemek fogadó
képességének növelése biztosítja szerinte ebben a legnagyobb lehetőségeket. A bére
zéssel foglalkozva leszögezte, hogy az erdőgazdaság e téren elmaradt az ipartól. Vitába 
szállt a beszámoló megállapításával és kifejtette, hogy nem helyes egy személy kere
setéül kimutatni a kerületvezető erdész jövedelmét. A természetbeni juttatások csak 
úgy jelentenek hasznot, ha a munkában a család is résztvesz, de még így is hátrány
ban van a kerületvezető az iparban foglalkoztatott munkáshoz viszonyítva, mert ott 
a feleség önálló munkavállalási lehetősége mind a bérben, mind később a nyugdíjban 
sokkal kedvezőbb életfeltételeket biztosít. Szót emelt az ellen, hogy az illetményföl
dek trágyázási költségeit az illetményes kénytelen viselni. Bedő Sándor, a Zemplén-
hegységi Erdőgazdaság dolgozója a munkaruhával való ellátást szolgáló keret fel
emelését kérte. Bogár Miklós, az Északsomogyi Erdőgazdaság S Z B elnöke a Balaton 
somogyi partján létesített fásításokról beszámolva elmondta, hogy a ritka hálózatban 



telepített nyár fás í tá so k je lentő s haszno t hozta k m á r i s a z eddi g csa k s i lán y minőség ű 
rőtek f ű v e g e t á c i ó j á n a k m e g v á l t o z t a t á s á v a l . E z e k mos t jóminőség ű széná t a d n a k 
Szintén fe lpanaszol t a a z erdőgazdaság i bére k a l a c s o n y voltát , ami t a z erdőgazdaság i 
m u n k a fokozód ó ipar i je l leg e mel let t t a r t h a t a t l a n n a k vél . F e l h í v t a a  f igyelme t a z e r -
dőgazdasági m u n k a veszé lyességér e is , egyedü l a  s a j á t e r d ő g a z d a s á g á b a n eg y é v a l a t t 
27 súlyo s é s 3  ha lá lo s balese t fordul t elő . U g y a n c s a k s z ó v á t e t t e a z i l letményfölde k 
kérdésé t i s —  r á m u t a t o t t a r r a , hog y földe t kiadn i a r á n y t a l a n u l neheze n m e g m ű v e l -
hető t erü le te n tu d a z erdőgazdaság , e n n e k m e g m ű v e l é s é t n e m szaba d a z egyébkén t 
is s zántókén t hasznosul ó t erü le tekke l egyenl ő e lb írá lá s a l á venni . A m e n n y i b e n a  t a -
l a jmegműve lé shez á l l a m i t á m o g a t á s n e m biztosítható , úg y bérkiegészítés t t a r t szük -
ségesnek. Petercsák János szakelőadó , a  Zemplénhegység i E r d ő g a z d a s á g j ó termelés i 
e r e d m é n y e i r ő l számol t be . Erdős í tése i k 83%-o s e r e d m é n y e s s é g e mel le t t k i t er jedte n 
a l k a l m a s a k a  nyáre lőhaszná la t i á l l o m á n y o k telepítésé t 4  X  4  m - e s há lózatban . Hegy -
vidéki része ike n mindenüt t t e r m é s z e t e s fe lúj í tás t a l k a l m a z n a k é s a  s íkv idéke n i s le -

c sökkente t t ék a  t a r v á g á s o k kiterjedését . K i t e r m e l é s b e n t a v a l y 59%-o s szer fakihozata l t 
é r t e k el , főle g a  b á n y a f a é s f a g y á r t m á n y t e r m e l é s r é v é n . J ó e r e d m é n y e k e t é r t e k e l a 
mezőgazdaság i á g a z a t b a n is . F e l h í v t a a  f igyelme t a  M a u l w u r f t r a k t o r sokoldal ú hasz -
n á l h a t ó s á g á r a a  mezőgazdaságba n is . A z erdőgazdaság i b é r e z é s n e k lega láb b 20%-ka l 
való emelésé t j a v a s o l t a azzal , hog y a  környez ő sző lőgazdaságo k m a g a s a b b keresetek -
kel erő s szív ó h a t á s t fe j tene k ki . Sági István, a  Medos z K ö z p . Vez . t a g j a , P á r á d r ó l , 
fe lemelte szavá t a z országosa n minteg y 8%-o t ki tev ő m a g á n e r d ő k b e n foly ó gazdálko -
d á s m e g r e n d s z a b á l y o z á s a ügyében . A  tanács i kezelé s gyengeség e m i a t t eze k a z erdő k 
n e m j á r u l n a k hozz á kellőe n a  népgazdasá g szükséglete ine k kie légí téséhe z é s g y a k r a n 
bizonyta lanságot t e r e m t e n e k egye s f a a n y a g o k s z á r m a z á s á n a k megá l lap í tá sában . T ö b b 
t á m o g a t á s t k é r t a  szakszervezet tő l a  kiadot t termelés i u t a s í t á s o k e lő írása ina k a  v é g -
r e h a j t ó m u n k á s a k k a l va l ó megismerte tésében . F e l h í v t a a  f igyelme t a  kerü le tveze t ő 
erdészek g y a k r a n hiányo s felkészültségére . A  kerüle tvezet ő a  „ t e r m e l é s pi l lére" , 
s h a enne k n e m tu d megfelelni , úg y ér téke s s z a k m u n k a e r ő t vo n e l a z erdészetektő l . 
P a n a s z o l t a , hog y a  f iata l s z a k e m b e r e k n e m szívese n vá l la lna k küls ő beosztás t . Ezér t 
gondos k ivá logatás t s ü r g e t e t t a  beiskolázá s előtt , a  szo lgá la tba n pedi g jó indula t ú t á -
m o g a t á s u k a t . A  m u n k a b é r e k k e l kapcso latba n megjegyezte , hog y a z 1957 . év i b é r r e n -
dezés so k s é r e l m e t orvosolt , d e a z erdőgazdaság i m u n k á s o k i lye n t ek in te tbe n m é g 
mindig a l a t t a v a n n a k a  m e z ő g a z d a s á g szocialist a s z e k t o r á b a n fog la lkoz ta to t taknak . 
Fancsal József, a  M á t r a i E r d ő g a z d a s á g szere lőj e a  gépá l lomáso k üzem i nehézségei t 
vázo l ta é s szorosab b e g y ü t t m u n k á l k o d á s t sürgete t t fizika i dolgozó k é s ér te lmiség ie k 
között. Schneider Jenő, a  Keszthe ly i E r d ő g a z d a s á g Bedő-d í ja s i gazga tó j a a  c s e r r ö n k -



anyagnak romlásmentes feldolgozása érdekében javasolta a fa ipar i vál lalatok ál ta l le
á l l í to t t k isebb fűrészüzemeknek időszakos üzembehelyezését. A z i l l e tményfö ld ju t ta tás 
méltányos rendezését sürgette, m e r t értéke tá janként erősen vál toz ik . A lakásínség 
enyhítése terén rámuta to t t a szövetkezeti sajátházépítés jelentőségére, de ennek k i 
bontakoztatásához a f luktuáció megszüntetését kérte . Mozgalom indí tását javasolta a 
májusfa -á l l í tás helyett májusfa-ü l te tésre . Vancsura István, a D u n a á r t é r i Erdőgazda
ság kerületvezetője több gépet sürgetet t a legnehezebb erdőgazdasági m u n k á k elvég
zéséhez. R á m u t a t o t t a r ra , hogy kellő gépesítés hiányában évente 1 0 0 — 1 5 0 00 0 m 3 tuskó 
és gyökér marad a földben. E n n e k ki termelése mem csak értékes tüzelőanyagot je len
tene, de a talaj részleges megmunkálást i s nyerne általa. Partos Gyula, az E R T I igaz
gatója a termelési költségek csökkentésével fogla lkozot t és néhány gyakorlat i jóta-
nácsot is adott. R á m u t a t o t t a munkaszervezés fontosságára, a munkacsapatvezető 
helyes megválasztásának fontosságára. F igyelmeztetet t a r ra , hogy a vágásterületen 
elégetett faanyag csökkenti a lakosság ellátását és értékes t rágyától f o s z t j a meg az 
erdőtalajt . A z olajozatlan gép, a gondatlanul k iemel t és feleslegesen e lü l te tet t cse
mete, az elvetett r o s s z minőségű mag m i n d veszteségforrás, elíkerülhetően növel i a 
termelési költségeket. 

Borsodi Imre, a Veszprémi Erdészet vezetője k i fe j te t te , hogy a termelési kö l tsé 
gek csökkentéséhez jó alapot ad az erdészeti önelszámolás rendszere, az erdészetek 
között i kapcsolatokban azonban gyakran alkalmat ad erdészeti s o v i n i z m u s k i fe j lődé
sére. A z erdőgazdaság feladata ezeknek a jelenségeknek elejét venni . R á m u t a t o t t , 
hogy a fagyar tmánytermelés fokozása az arra rendel t anyagból m á r nem lehetséges. 
Panaszolta, hogy a parkettléc szárí tásához megfelelő paj tákkal nem rendelkeznek az 
erdőgazdaságok, az átvevő mégis ragaszkodik a légszáraz állapotban való átvételhez. 
He ly te len í te t te a szolgálat i lakások után járó tér í tés rendszerét —  15 0 F t / h ó té r í tés 
egy kocsislakás u t á n még a fővárosi v iszonyokhoz m é r t e n is t ú l z o t t a n magas. M é l -
t ánytalannak ta r to t ta azt, hogy az üzemi konyhák mel le t t nevel t sertések húsát a ren 
des fo rga lmi áron ke l l ugyanazon a konyhán ér tékesí teni , amelynek moslékjából az 
feLnevelődött. Fe lü lv i zsgá l ta tn i kér te a fű részhu l ladék fo rga lmi árát, m e r t ágfa 
hiányában gyakran kel l i lyen faanyagot adni a dolgozóknak és a jelenlegi á r ezekre 
nézve hátrányos. F e l h í v t a a f igyelmet arra , hogy az i l l e tményfö ldre gyakran rá f i ze t 
az i l letményes, trágyázása megoldhatatlan és sok visszaélés i s lehetséges. Helyesebb 
volna kész termékhez j u t t a t n i a dolgozókat. Fábián József, sá tora l jaú jhe ly i m o t o r f ű -
.-észkezelő a f i z i ka i dolgozóknak a termelőimunkában való céltudatos helytá l lásáról 
b iz tos í to t ta a gazdasági és szakszervezet i vezetőséget. Molnár János sárospataki foga-
tos közel í tő kerékpárok megfelelő t ípusainak k ia lakí tását sürget te a fogatos szá l l í tás 
és köze l í tés munkájának eredményesebbé és könnyebbé tétele érdekében. Vágó Ödön, 
az O E F e lnök i főosztályának vezetője a társadalmi tu la jdon t iszteletének maradék
talan megvalósí tására h ív ta fe l a f igyelmet. K i f e j t e t t e , hogy a Főigazgatóság elve: 
bűneset megtor la t lan ne maradjon! E n n é l is fontosabb azonban, hogy az igazgatók 
rendszeres nevelő munká t folytassanak az i l yen cselekmények megelőzésére. Be je len 
tette, hogy a tűzesetek megelőzésére a Főigazgatóság a közel jövőben hatásos in tézke
désekre készü l . Gyapai Jenő, a Mecseki Erdőgazdaság főmérnöke jó üzemi eredmé
nyekrő l számol t be. A z elmaradt ál lományápolási munkáka t 1960 - ig behozzák, a f e l 
új í tóvágások aránya m á r i s eléri a 6 8 % - o t . A fahasználatot igyekeznek m i n d e n ü t t e r 
dőművelési tar ta lommal megtölteni. Szer fak ihoza ta luk az e l m ú l t termelési idényben 
5 1 % vo l t és az országban a legtöbb parkettlécet termelték. R á m u t a t o t t a r ra , hogy a 
f r í z t e r m e l é s nem k íván jobb minőségű rönkanyagot. A m i ó t a rá tér tek a b ü k k gőzölé
sére, eredményesen tudják er re a célra a vékony anyagot fe lhaszná ln i . S ü r g e t t e a k í 
méletes közel í tést lehetővé tévő eszközök k i m u n k á l á s é t és nagy örömmel fogadta az 
erdőgazdaságok saját feltárókapacitásának tervezett bővítését. K i fogáso l ta , hogy a 
szakmunkásképzés csak a f ia ta lokra alapoz es szükségesnek ta r t j a , hogy ebbe a m á r 
régebben dolgozóikat i s vonják be. A k iképzet t szakmunkásokat lakással javasolta az 
erdőhöz kötn i . Pintyili László, a K e l e t b ü k k i Erdőgazdaság S Z B elnöke szakszervezet i 
kul túrcsoport ja ik szép m u n k á j á r ó l számol t be. Beje lentet te , hogy a gépi munkása ik 
között munkaversenyt ind í tanak el. E lmondot ta , hogy az 1957 -es bérrendezéssel a dol 
gozók általában elégedettek, bár egyes területeken még m i n d i g emelés szükséges. R á 
muta to t t ar ra , hogy a szomszédos ál lamokban a fak i te rme lés bérezése a bányászaté
val egy sz in ten van. Vári Pál, a D u n a á r t é r i Erdőgazdaság csemetekerti dolgozója a 
csemetetermelés fejlődését mél tat ta . T i z e n h á r o m évvel ezelőtt gyakor lat lan m u n k á 
sokkal és kezdetleges szerszámokkal i n d u l t ná luk a termelés, ma pedig j ó l begyakorolt 
munkása ik és korszerű gépeik vannak. H i á n y o l t a azonban még a gépekhez a jó l k i 
képzett kezelőket és problemat ikusnak tar to t ta a csemetekerti dolgozók állandó fog-



lalkoztatását. A csemetekerti bérezést megfelelőnek tar t ja . Gyarmathy Endre, a sze
gedi Erdésze t i T e c h n i k u m tanára rámutatot t a r ra , hogy a technikum szoros kapcso
latot tar t az erdőgazdasággal. E z a kapcsolat muta tkoz ik meg abban i s , hogy az erdő
gazdaság b iz tos í t ja az iskola számára a tanerőket. Hiányosság azonban, hogy i lyen 
beosztást rendszer in t csak a legidősebb, vagy legfiatalabb korosztá ly vál la l , pedig az 
oktatás éppen kellő tapasztalattal rendelkező és egyben akcióképes középkorú káde
reket k íván . Sürgős változtatást kér t ezen a téren. 

Ál ta lános érdeklődés közepette emelkedett szólásra a felszólalók sorában Halász 
József e lv társ , a M E D O S Z főt i tkára . Szavaival — mintegy válaszként — az elhang
zott felszólalásokhoz kapcsolódott. Rámuta to t t elsőnek arra , hogy azoknak a nehéz
ségeknek nagy része, amit az előtte szólók ismételten felvetettek, abból a helyzetből 
adódik, amiben az erdőgazdálkodás a felszabadulás előtt i időkben vol t . A z egyházi és 
f ő ú r i b i r tokon általános szociális elmaradottságból kel let t az erdőgazdaságot felemel
nünk. H a ehhez v i s z o n y í t j u k a jelenlegi ellátottságot, úgy világosan lá tha t juk : többet 

haladtunk ezen a téren az e lmúl t t í z év alatt, m i n t a két vi lágháború között i 25 év 
alatt! Jelentős szerepe van ebben a szakszervezetnek, amely 1951—52 óta szolgálja 
az erdőgazdasági dolgozók felemelkedését. Rámuta to t t a r r a , hogy az el lenforradalom 
alatt megnyi lvánul t elszakadási irányzat semmiképp sem á l lhatot t az erdőgazdasági 
dolgozók érdekében, mer t az erők szétforgácsol ását és ezen keresz tü l a szakszervezet 
gyengítését jelentette volna. Pedig a szakszervezetinek ezen a területen i s igen fontos 
feladata van. A z M S Z M P taglétszáma az erdőgazdaságban nagyobb lehetne, ugyan
akkor a szakszervezet 83%-ban egyesíti a dolgozókat. Megállapította, hogy a munkás-
hatalom gazdasági erősítésóért m á r sok minden történt , de még mind ig nem elég. 
Dolgozóinkat állandóan nevelni ke l l a szocialista haza szeretetére, minél nagyobb 
mértékben be kel l vonn i a termelés irányításába. Ü z e m i tanácsaink működése biztató, 
de ezek munká já t tovább kel l fej leszteni . Minden gazdasági vezetőnek meg ke l l ér te 
nie, hogy m i t jelent számára a fontosabb rendelkezések kiadásában a dolgozók szé
leskörű bevonása. H a a vezetés irányvonalának kialakításában részük van, úgy a ma
radéktalan végrehajtásra is nagyobb a dolgozók készsége. Igen nagy jelentőségük van 
a termelési tanácskozásoknak, de a dolgozók javaslatait kellően meg i s ke l l hal lgatni . 
E z e k r ő l rendszeres ny i lvántar tás t kel l vezetni és a legközelebbi a lkalommal tájékoz
tatni i s kel l a javaslattevőt elgondolásénak sorsáról . Csak így érezhet i m inden dol
gozó, hogy az üzem, a gazdaság valóban az övé. Tovább ke l l fe j leszteni a szocialista 
munkaversenyt . F igyelmeztetet t a múl tban e téren elkövetett h ibákra és szükséges
nek tartot ta , hogy a verseny elsősorban az üzemen belül, az egyének között fo ly jon 
és csak ez után az egyes gazdaságok között. A versenyfeltételeknek a lebontott te r -



veikre k e l l alapozódniuk, egyszerűen ke l l azokat megfogalmazni és k e r ü l n i kel l a 
hangzatos szavakat. Nagyobb propagandát, nagyobb nyi lvánosságot k e l l a versenynek 
b iz tos í tan i . Nem kevésbé fontos feladat a szocial ista tu la jdon védelme. K e l l , hogy a 
munkások lépjenek fe l a szocialista tu la jdon ellen vétőkkel szemben. A z e l l en fo r ra 
dalom s ú l y o s k á r t okozott a munkaerkölcsben. Hatására úgy elszaporodott a falopá-
sok száma, hogy ez év első nyolc hónapjában 633 esetben kel le t t fegyelmit , vagy 
bírósági e l járást ind í tan i . M inden erővel oda ke l l hatn i , hogy a dolgozók érezzék át: 
aki a közösből tu la jdoní t el, voltaképpen önmagát lopja mag, s az i lyent önmaguk 
távol í tsák el soraikból. Sokat ke l l még tenni a szakmai művel tség elmélyítése érde
kében. Szakmai lag képzettnek ke l l lennie az erdőgazdaság minden munkásának, m e r t 
csak így tud eleget tenni a reá háru ló feladatnak. Fogla lkozot t a bérezésben beállott 
változásokkal, el ismerte az ágazat egyes te rü le te in tapasztalható hiányosságokat és 
ígéretet tett , hogy az 1958. évi fe j lesztési alap szétosztását úgy fogja az E l n ö k s é g i r á 
ny í tan i , hogy azzal a feszül tség némileg enyhíthető legyein. F igyelmeztetet t azonban 
ar ra , hogy osztani csak azt lehet, ami az asztalra k e r ü l ! A termelékenység emelkedé
sének meg kel l előznie a bérezés javítását, így f igye lmünket elsősorban a tmuruka t e r 
melékenységének emelésére k e l l fo rd í tanunk . R á m u t a t o t t a nyereségrészesedés k ü l ö 
nösképpen ösztönző erejére, de in te t t a r ra , hogy ne b í z z u n k t ú l sokat az anyagi ösz
tönzésre és ne hagyjuk f igye lmen k í v ü l a szakmai - és munkásöntudatot . Meg k e l l 
változtatni az emberek gondolkodásmódját, hogy ne csak az anyagi ösztönzés hasson 
rá juk , hanem a közösség érdekeit i s tar tsák szem előtt. A z anyagmozgatásról koráb
ban elhangzottakhoz kapcsolódva fe lh ív ta a f igyelmet a gépállomásokkal, mezőgazda
sági termelőszövetkezetekkel való kapcsolat kiépítésének hasznosságára. E z e k szá l l í 
tási kapacitása az erdőgazdasági főidényben az anyagmozgatási problémáink megol
dását je lenthet i . A munlkásvédelemmel foglalkozva r á m u t a t o t t a r ra , hogy a balesetek 
megelőzése terén nem léptünk előre. S o k k a l fokozottabban ke l l ezzel fogla lkoznunk. 
Végül tá jékoztat ta az értekezletet a szakszervezet nemzetközi kapcsolatairól, beszá
mol t röv iden a Szakszervezet i Világtanács legutóbbi bukarest i konferenciájáról , ame
lyen k ü l ö n erdőgazdasági munkacsoportot hoztak létre. . Bejelentet te , hogy 195fl-ben 
Varsóban összehívják az európai országok erdőgazdasági dolgozóinak tanácskozását. 
E z t követően a kont inensek erdőgazdasági munkása iva l tanácskoznak, majd 1962-ben 
megszervezik az erdőgazdasági dolgozók vi lágkonferenciáját . 

A további felszólalások között Erdélyi János, a D u n a á r t é r i Erdőgazdaság igazga
tója a megtermelt nyáranyag feldolgozásának kérdésével foglalkozott . Sürget te a f a 
feldolgozó üzemek korszerűsí tését , hogy m i n é l nagyobb mórtékben legyenek képesek 
feldolgozni azt a faanyagot, ami t meg t u d u n k te rmeln i . A I I I . o. minőségű r ö n k át
vételétől az ipa r húzódozik és nem b iz tos í to t t a hazai nyarak kellő feldolgozása sem. 
Hangsúlyozta , hogy a nyártelepítés kiszélesítésének fontosságával az erdőgazdaság 
minden dolgozója egyetért, de az A l s ó - D u n a á r t é r e n , az ország legjobb nyár termő he
lyén az erdő- és vadgazdálkodás kellő együttműködésének hiánya m i a t t a nemesnyá-
rak nem tud ják azt produkálni , ami t tő lük joggal e lvárhatnánk. Racs Sándor cserháti 
t i s z t í t ó m u n k á s az állandó szakmunkások részére m u n k a r u h á v a l való nagyobb mér 
tékű el látást kér t . Lovászi Gyula, a Cserhát i Erdőgazdaság igazgatója a po l i t i ka i 
munka , a mater ia l is ta szemlélet elmélyítése fontosságát hangsúlyozta. Sokaikban él 
ez már,' de még n e m eléggé tudatos. A lakásínség enyhítésében kevésbé előnyösnek 
ta r t j a a saját házépítést, m e r t ez sokszor megnehezít i a jó szakembereknek a megfe
lelő helyen való alkalmazását és ezért inkább a szolgálat i lakások építésének foko
zását k ívánja . T ö b b támogatást k é r t a kopárosodó területeknek fás í t ás céljára való 
igénybevételéhez. A birtokosságok, tanácsok elkeseredetten ragaszkodnak minden 
legeltethető területhez, tekintet né lkü l a r ra , hogy az esetleg csak egy-két hónapig 
nyú j t i s némi takarmányt . A nyáras í tás kérdéséhez hozzászólva i n t e t t az akáccal e l 
követett h ibák megismétlésének elkerülésére. A példa különösen az ő te rü le tükön 
i n t : 3 5 % - n y i akácosuk 85%-ban ronto t t . Nemes József, az O E F S Z B elnöke meg
állapította, hogy az utóbbi időben több t ö r t é n i k a munkaverseny terü letén, m i n t 
amennyit beszélünk róla . A z erdőgazdaságok között f o l y i k az é lüzem-cím elnyeréséért 
folyó verseny, de jó volna, ha a párosversenyek i s megindulnának. E z rövidebb idő
közökben i s kiértékelhető volna, sőt menetközben i s fe lmérhető és ezen ke resz tü l 
állandó ösztönzést jelenthet. He lyenként f o l y i k a verseny az erdészetek közöt t az 
erdőgazdaságon belül, de jó volna ezt k i te r jesz ten i a kerü le tekre i s , vándorzászló és 
j u t a l m a k kíséretében. A z egyének közöt t a „k ivá ló dolgozó" címért f o l y i k a verseny, 
csak a dolgozók nagy része sa jnos nem i s m e r i a feltételeket. Pedig évente két ízben 
is k i lehet ér tékelni és ezzel hatásosan lehet ösztönözni a k i t ű z ö t t s z i n t e k elérését. A z 
állandó szakmunkásgárda kia lakí tása érdekében megkülönböztetett bánásmódot kö-



vetélt a szakmunkásokkal szemben. A tűz i fa ju t ta tás , munkaruháva l való ellátás, bé
rezés terén az erdőgazdaságoknak számos olyan eszköz van a kezükben, amelyen ke
resz tü l előnyben részesí thet ik azt, ak i t erre meg k ívánnak nyern i . Végül továbbkép
zési lehetőséget sürgetett a szakmunkások részére. Mosonyi Jenő, az O E F pártszerve
zetének t i t ká ra helyeselte, hogy az értekezleten felszólalók nagyrészt termelési kérdé
sekkel foglalkoztak, mégis szükségesnek tartot ta , hogy az ezekkel szorosan összefüggő 
pol i t ikai vonatkozásokra is rámutasson. Figyelmeztetet t a r ra , hogy a termelés kérdé
seinek i lyen nyugodt légkörben való tárgyalását elsősorban a szocialista vi lágtábor és 
annak vezető ereje, a Szovjetunió támogatásának köszönhet jük, amely megakadá
lyozta, hogy az imperial isták és hazai szekértolóik kiragadják az országot a szocia
l is ta országok táborából. A z e lmúl t két esztendő alatt mindenk i világosan láthatta, 
hogy az ország vezetői helyes úton v i s z i k népünket előre a társadalmi, gazdasági és 
k u l t u r á l i s téren egyaránt. A z a tény azonban, hogy é letsz ínvonalunk ma 50%-kal 
magasabb m i n t 1938-ban volt , hogy dolgozóink szociál is és k u l t u r á l i s igényeiket mind 
jobban kielégíthetik, az nem csupán az e l lenforradalom óta eltelt két év eredménye, 
hiszen az alapok lerakása — a fö ldre form, a bankok, nagyüzemek ál lamosítása, a jó 
pénz megteremtése és számos más alapvető intézkedés — az azt megelőző idők ered
ménye. A z erdészeti dolgozók országos értekezletében a párt fő irányvonala, mód
szere n y i l v á n u l meg: a dolgozó tömegekre való támaszkodás. A z elhangzottak azt 
bizonyít ják, hogy a dolgozók érz ik a felelősséget ami reájuk h á r u l ezáltal, nem vár 
nak sem s ü l t galambra, sem égi mannára, hanem maguk igyekeznek megteremteni, 
megtermelni mindazt , amire szükségük van. E h h e z a munkához k íván t mindéin egyes 
dolgozónak a továbbiakban is sok s i k e r t és jó egészséget. Albert Rajmund, a Mecseki 
Erdőgazdaság motorfűrészkezelője az előtte elhangzottakon fel lelkesülve versenyre 
hívta k i az ország összes motorfűrészkezelőjét . Adamkó József, a Nyugatbükki E r d ő 
gazdaság igazgatója a termelés gazdaságosabbá tételével foglalkozva a munka minő
ségének megjavítására h ív ta fe l a f igyelmet. Tapasztalata szer in t a fűrészüzemi k i 
fogásolások általában helytál lók. Halász József , M E D O S Z f ő t i t k á r szavait megerősítve 
bejelentette, hogy munkaerőellátásuk a mezőgazdasági termelőszövetkezetekkel kiépí
tett jó kapcsolat révén megjavult . H e l y i értékesítési kont ingensük nagy részét a ter 
melőszövetkezetek részére biztosít ják, és mérnökeik örömmel vál la l ták a termelőszö
vetkezeti építkezések tervezési munkái t . Végül nagyabb felelősségvállalást követelt a 
vadgazdasági személyzet részéről a vadkárok elhárításában. B. Nagy József, a t i sza 
füredi fűztelep dolgozói nevében tűz i fa ju t ta tást kér t ugyanolyan alapon, m i n t azt az 
erdőgazdasági munkások kapják. Gelencsér József, a D u n a á r t é r i Erdőgazdaság szá l l í tó 
erdészetének dolgozója rámutatot t arra , hogy szá l l í tás i költségeik az uszálypark nö
velése óta köbméterenként 47-rő l 26 F t - r a csökkentek. A további tervek teljesítése ér 
dekében még újabb 10 db 60-t-ás és egy 150 lóerős vontató rendelkezésre bocsátását, 
valamint a dunai átrakó rakodó korszerűsí tését kérte . Fehér Sándor, az É R D É R T 
Vál lalat igazgatója a szerfakihozatalnak minőségben való fokozását sürgette. Németh 
János, a Magasbakonyi Erdőgazdaság igazgatója megfelelő gépeket k é r t saját útépí
tések végrehaj fásához, tér í tés né lkü l i tűz i fa ju t ta tást a vasútüzemi dolgozók részére 
és panasz tárgyává tette, hogy a fűrészüzemi dolgozók ugyanazt a hulladékot olcsób
ban kapják, m i n t ahogy azt az erdőgazdasági munkásak részére biztosí tani lehet. A 
végzett szakmunkások részére sürgős bérrendezést kért . Antal János, a Középsomogyi 
Erdőgazdaság S Z B elnöke kérte, hogy a szolgálati lakás u t á n a nyugdí jba beszámít
ható összeget a saját lakásban lakó esetében is vegyék figyelembe. Helytelenítette, 
hogy a fűrészüzemi dolgozóknál drágábban juthatnak csak az erdőgazdasági dolgo
zók hulladék faanyaghoz. Rába János, a Kesz the ly i Erdőgazdaság gépcsoportvezetője 
a gépek minőségének javítását kérte, jobb anyagot és erösebb konstrukciót . Helyte le
nítette, hogy a gépfűrészek 150—200 m : l-es normáját 400-ra emelték fe l . Király Miklós, 
a Gödöllői Erdőgazdaság igazgatója függetlenített szakszervezeti t i t k á r rendszeresí té
sét kérte az erdőgazdaságok részére a munkaverseny irányításához, mer t az egyéb 
alkalmazottaknak ehhez elég idejük nincs. A nyár fás í tás nagyobbarányú el ter jeszté
séhez kiterjedtebb propagandát sürgetett í ' i lm, rádió és sajtó út ján. Sallai Ferenc, a 
T a n u l m á n y i Erdőgazdaság igazgatója a tömegek tudatosításának fontosságát fe j te
gette és a dolgozóik öntudatának felkeltését sürgette. Balázs István, az Erde i te rmék 
Vál lalat üzemvezetője a vállalat fejlődését ismertette, amelynek során 1958-ban már 
45 m i l l i ó fo r in tos értéket termelt . A melléktermékek hasznosítása szépen fej lődik, 
fontos azonban, hogy az erdőgazdaságok megértő jó indulat ta l fogadják a vál lalat meg
bízottait és támogassák őket munkájukban. A z erdészek i l letményügyének fejlesztése 
során javaslatot tet t korpótlék bevezetésére. Dömötör Margit, a Szombathely i E r d ő 
gazdaság csemetekerti dolgozója a nők odaadó munká járó l b iz tos í to t ta az értekezlet 



résztvevőit . Berki László, a T o l n a megyei Erdőgazdaság igazgatója bejelentette, hogy 
az erdőgazdaság terü letén az e lmú l t évben sú lyos kimenetelű baleset nem f o r d u l t elő 
a széleskörű oktatás és a megelőző rendszabályok sz igorú betartása fo ly tán . További 
oktató f i lmeket k é r t ezen a téren. F e l h í v t a a f igyelmet a gyalufogas fűrészekke l s z e r 
zett igen jó tapasztalatokra. Ál ta lában 30—40%-os te l jes í tmény- és béremelkedést 
értek el a munkások ezzel. ígéretet tett , hogy a nyárfatelepítést sú lypontos kérdésként 
fogják kezelni és köszönetet mondott a szakszervezet megyei bizottsága állandó és 
hathatós segítségéért. Tar László, a K e l e t b ü k k i Erdőgazdaság gépállomásának veze
tője a felszólalások során fe lmerü l t kérdésekre vá laszul e lmondotta ,hogy a közelítő 
kerékpárok négy t ípusával kísérleteznek. Maga a szerkezet már k ia laku l t , csupán a 
munkafel téte lek és munkaszervezés kérdései t isztázat lanok egyelőre. R á m u t a t o t t a 
fe l tá rás rendk ívü l i fontosságára, mer t e né lkü l nemcsak a használat, de a művelés 

sem lehet rendszeres. Kollányi Antal, a Budapest i Erdőgazdaság főmérnöke jóleső 
érzéssel ál lapította meg, hogy az erdőgazdaság végre elfoglalta a népgazdaság terme
lési ágai között az őt megillető helyet. E l ismerő leg ny i la tkozot t a r r ó l a támogatásról, 
amiben az erdőtelepítés részesül — nem tudnak annyi t erdősí teni , amihez a megfelelő 
anyagi eszközöket meg ne kapnák. Bejelentette, hogy nyártelepítési kötelezettségeik 
tel jesítésére is kel lően felkészültek. Csupán a vadgazdaság terén tar tot ta szükséges
nek gyorsabban és nagyobb erél lyel rendet teremteni . Antal Mihály, a Békés i E r d ő 
gazdaság szakelőadója egyetértésének adott k i fe jezést a vágáshátralékok fe lszámolá
sának halaszthatat lan szükségességét i l letően, csupán a d ik tá l t ütemet t a r t j a t ú l gyors
nak. Félő, hogy ez a minőség rovására megy. K i fogásol ta az erdősítési és f e lú j í t ás i 
hátralék ny i lvánta r tás i rendszerét és az erdősítési alapokmányt tel jesen használhatat
lannak minősí te t te . A z a l földi erdők kitermeléséhez ú j n o r m á k megállapítását kérte. 
Sümeghy István, s á r v á r i erdészetvezető j ó l bevált munkamódszerükrő l számolt be. A 
fiatalabb szakember lelkesedését összekapcsolták az idősebb tapasztaltságával és ezzel 
megszüntették az idősek szakmai monopól iumát, egységes ko l lekt ívát a lakí tot tak k i . 
A z eredményesség fokozásához nagyobb gépparkot kér, m e r t terepük a gépi m u n k á 
hoz megfelelő. Németh Vilmos, a Középsomogyi Erdőgazdaság igazgatója bejelentette, 
hogy erdőgazdaságukban széles körben i n d u l t meg a munkaverseny. Eredménye leg
jobban az idei bükkmakktermés begyűjtésiében mutatkozot t meg. A nyárfatenyésztés 
elterjesztése érdekében önálló kezdeményezésiként megyei nyárfabizottségot hoztak 
lé t re valamennyi érdekelt szerv összefogásával. Kazány Tivadar, a Fűz te rme lő és F e l 
dolgozó Vál la la t igazgatója ismertet te a vál lalat legújabb eredményeit és bejelentette, 
hogy a f ű z hul ladéknak és selejtvesszőnek papíripari fe lhasználására i r á n y u l ó törek
vések rövidesen szép eredménnyel biztatnak. Javaslatára az értekezlet táv i ra t i lag 



üdvözölte a párt K ö z p o n t i Bizottságát és ígéretet tett a hároméves t e r v teljesítésére. 
Kiss János, a Dunaár té r i Erdőgazdaság gépállomásvezetője részletesen ismertet te az 
erdőgazdaság használatában álló gépegységeket, majd megoldandó problémaként 
hozta fe l á kellő számú szakképzett gépkezelő hiányát. K i f e j t e t t e , hogy amíg egy hoz
záértő kezelő hónapokon át dolgozik egy géppel h iba né lkü l , addig egy kevésbé já ra 
tos kezelő kezében úgyszólván két -három naponként á l lnak elő maghibásodások. A 
gépkezelők képzésének fokozását sürgette, hogy m i n é l előbb, miné l több és jobb gép
kezelővel rendelkezhessenek. Jakus András, a K i s k u n s á g i Erdőgazdaság dolgozója az 
erdőgazdasági dolgozóknak a mezőgazdaságiakkal egyenlő bérezését követelte, t o 
vábbá a munkaruhajut ta tásban részesíthetők körének kiszélesítését. Ipsics Lajos, az 
Erdőgazdasági S z á l l í t ó Vál la lat mérnöke a rakodói rend fontosságára h ív ta fe l a 
f igyelmet. A jó l karbantar tot t rakodó, a rend megkönnyí t i a szá l l í t ás t és a vál lalat jó 
munká ján keresztü l az erdőgazdasági ágazat eredményét jav í t ja . A szá l l í tások jó szer 
vezése könnyen hoz 15—20%-os megtakarí tást i s . Magyar Sándor, a L i l l a f ü r e d i E r d e i 
V a s ú t üzemvezetője a vasútüzemek kérdéseivel foglalkozva rámuta to t t az erdei 
vasutak továbbra is fennál ló fontosságára. Nagy előny az üzemeltetés olcsósága és 
útv iszonyoktó l való függetlensége. Mindazonál ta l javasolta a teherdíjszabás f e l ü l v i z s 
gálatát, mer t ma még az 1948-as alapokon dolgoznak. Javasolta végül a L i l l a f ü r e d i 
Vasútüzem dieselesítését. Mihályka Gyula, a Szombathely i Erdőgazdaság igazgatója 
bejelentette, hogy erdőgazdaságukban m á r fe lszámolták a vágáshátralékokat és erő
teljesen ter jeszt ik a természetes fe lú j í tás t . Nagy fontosságot tu la jdoní tot t annaK, 
hogy minden erdészet legyen csemetében önellátó. Leszögezte, hogy a dolgozók élet
színvonala az utóbbi két évben kezd fe lsorakozni az őt megillető helyre. Igen nagy 
jelentőséget tu la jdoní t az egyenruhának, amiben az erdész eredményesebben léphet 
tel az idegenekkel szemben. Raposa István, a Szo lnok megyei Erdőgazdaság mérnöke 
az általánosan tapasztalható szakemberhiányt annak tu la jdoní t ja , hogy az erdőgazda
ságok nagy része C-vállalat és ezáltal kisebb a kereseti lehetőség. Rámuta to t t az 
erdőgazdasági bérezésben tapasztalható káros aránytalanságokra: a leányok 40 F t - o t 
keresnek az ültetésben, ugyanakkor a fé r f iak a favágásban számottevően kevesebbet. 
Támogatást kér abban hogy az ár tér i , rossz minőségű kaszálókat erdősítési célra 
megszerezhessék. Pomati Ferenc, a Mecseki Erdőgazdaság gépállomásénak dolgozója 
a csőrlők előnyös használhatóságára h ív ta fe l a f igyelmet. Kőröskényi Béla, a N y u 
gatbükki Erdőgazdaság erdőmérnöke ismertet te a B ü k k f e n n s í k o n elterülő fe lú j í ta t lan 
vágásterületek hatalmas kiterjedését és ki je lentette, hogy azok felszámolása 1960-ig 
nem lehetséges. Megfelelő haladékot kérnek ezért. Panaszol ta , hogy rengeteg a vad
kár és ennek megszüntetéséhez hathatós támogatást kér t . R á m u t a t o t t ar ra , hogy a 
kopárterületek nagyrészének fásításához a v ízügy i hatóság támogatását ke l l meg
nyern i . Benedek Attila, az O E F főosztályvezetője rámuta to t t ar ra , hogy a népgazda
ság nagyobb gondosságot követel a k i te rmel t faanyag jó minőségének biztosításában. 
A rönkszá l l í táskar az értékesebb — L . 1. és I . o. — anyagot a lehetőség kor láta in 
belül hamarabb ke l l leszál l í tani , m i n t a I I . és I I I . osztá lyút . A fa ipar a szabványok 
alapján gyengébb minőségű I I I . o. anyagot is feldolgoz, de nem olyan gyengébb m i 
nőségűt, ami t a k i termelés után a rossz kezelés, meg nem felelő tárolás ron to t t el. A 
jobb minőség magasabb termelési értéket jelent — a minőségromlás csak veszteséget. 
Palócz József, az O E F M ű s z a k i Fej lesztési Osztályának vezetője ismer te t te a gépesítés 
káderhelyzetét. E l i s m e r t e , hogy kevés még a szakképzett gépkezelőnk. Mindössze 20 
erdőmérnök foglalkozik jelenleg a gépesítéssel. Hangsúlyozta a  munkafegyelem m ú l 
hatatlan szükségességét a műszak i fej lesztés érdekében. R á m u t a t o t t ar ra , hogy a gé
pek nem kellő gondozása, a megelőző karbantartás elmulasztása sú lyos költségemelő 
tényező. É l é n k mozgósítást és az új í tásoknak megfelelő felkarolását sürgette. 

A felszólalások lezárása u t á n az értekezlet az erdőgazdaság előtt álló feladatok 
maradéktalan teljesítése érdekében meghozandó intézkedésekre vonatkozóan határo
zatot fogadott el, majd dr . Balassa Gyula miniszterhelyet tes, az O E F vezetőjének 
zárószavaival ért véget. Ezekben köszönetét fejezte k i a M E D O S Z Elnökségének, 
hogy lehetővé tette a tanácskozás megrendezését és megállapította, hogy az elhang
zottak ú j r a közelebb hozták az erdőgazdaságot a több, jobb és olcsóbb f a megterme
léséhez. 


